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a explicar-ho.
Tampoc per a començar a plan-

tejar algunes vies de solució. Així 
ho vam fer des del govern socialde-
mòcrata malgrat els bastons a les ro-
des que, setmana sí setmana també, 
ens posaven alguns que ara semblen 
descobrir els problemes.

Precisament perquè coneixem 
els problemes nosaltres vam fer pú-
blica, el dia 11 de maig del 2011, du-
rant el debat d’investidura del cap 
de Govern, la nostra disponibilitat 
per a treballar conjuntament amb el 
nou govern, des d’un gran acord po-
lític, en cinc qüestions de país, d’Es-
tat.

Una d’aquestes és la viabilitat, el 
futur, del sistema andorrà de segu-
retat social.

Aquesta és també una de les qües-
tions que vam tractar, amb el cap de 
Govern, Antoni Martí, en la reunió 
que vam mantenir el dia 30 de se-
tembre.

Però contràriament al que va ma-
nifestar el cap de Govern, el dilluns 
17 d’octubre, en una entrevista al 
programa radiofònic L’Hora L de la 
Cadena SER, Antoni Martí no em va 
fer a mans quaranta-dues propostes 
de reforma de la seguretat social an-
dorrana.

Ni quaranta-dues, ni quatre ni 
dues: cap ni una. Així ho vaig mani-
festar en el mateix programa radio-
fònic aquest dilluns. Ni ho va fer el 
30 de setembre ni ho ha fet encara 
quan escric aquesta tribuna, el di-
mecres 26 d’octubre.

Si tenen quaranta-dues propostes 
ja ens les faran arribar i, quan les tin-
guem, junt amb els informes i docu-
ments que a ben segur les deuran fo-
namentar, ens asseurem a una tau-
la a parlar-ne.

El que no farem és discutir de for-
mes, d’aparences. No s’hi val. Te-

La tribuna

De l’aparença al contingut: l’alarmisme com a política
La seguretat social, els serveis socials en general, són essencialment un factor protector de la cohesió social

F
a un mes i mig que assis-
tim a una veritable ofen-
siva de comunicació polí-
tica del govern de DA que 
ens vol convèncer, amb 

quatre frases fetes i molta ideologia, 
que el sistema andorrà de seguretat 
social és inviable.

Primer va ser el mateix cap de Go-
vern en el seu manifest a la televisió 
pública el 19 de setembre, després 
han vingut les reiterades declaraci-
ons del president de la CASS i, final-
ment, les nombroses filtracions in-
teressades de dades estadístiques, 
sovint tretes del context que les po-
dria fer més entenedores.

L’any 2004 Alan Blinder i Alan 
Krueger, economistes de la Univer-
sitat de Princeton, van dur a terme 
una investigació sobre les opinions 
dels americans en matèria de políti-
ca econòmica.

La seva conclusió fou que aque-
lles opinions són d’entrada condici-
onades per la ideologia, en segon ter-
me hi intervé el coneixement dels 
fets i, finalment, apareix l’interès 
propi o personal, egoista al capda-
vall.

Blinder i Krueger en deduïren que 
la ideologia serveix sovint de substi-
tut d’una informació insuficient i a 
voltes poc fiable i que cal confiar que 
una millor informació sobre els pro-
blemes econòmics reforçarà la de-
mocràcia americana.

El sistema andorrà de Seguretat 
Social té problemes econòmics im-
portants. No ha calgut esperar la 
fundació de DA per a saber-ho, ni per 

nim l’obligació de parlar del fons, 
del contingut de les reformes neces-
sàries.

El que no em sembla adequat és 
anar declarant que aquesta qüestió 
ha de formar part d’un pacte d’Estat 
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Retallar prestacions no és la solució. No ens 
podem tancar en el túnel estret de la retallada a 
cegues. Exigim sensibilitat ver els problemes reals

No permeteu que 
persones joves com jo 
ens desencisem
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del conjunt de l’arc parlamentari 
i, al mateix moment, anar insistint 
que ja es tenen mesures, que es qua-
lifiquen de «pragmàtiques» i «sen-
se ideologia». Com tampoc sembla 
gaire lògic –si és que realment es vol 

aconseguir un pacte d’Estat– de ma-
nifestar cada dia que «l’Estat del Be-
nestar ha tocat sostre».

De moment ja anem veient per 
on sembla que volen anar: s’acon-
sella als cotitzants «... tenir cobertu-
res i assegurances privades». Tot un 
programa!

El plantejament, fruit de la ideo-
logia neoliberal –que DA professa i 
aplica– que les retallades socials són 
el resultat inevitable de la crisi no 
és una idea que puguem compartir.
I no ho farem per molt que no pa-
rin de repetir que les retallades en la 
despesa pública són l’única solució 
que ens queda per salvar l’Estat soci-
al. No és veritat.

Retallar prestacions com a solu-
ció de realitats d’ampli origen soci-
al, com el fet que, per sort, les perso-
nes viuen més i cada dia hi ha més 
tractaments, no ens sembla la solu-
ció.

La seguretat social, els serveis so-
cials en general, són essencialment 
un factor protector de la cohesió so-
cial.

I ho són molt més quan les situa-
cions de dificultat econòmica angoi-
xen tantes famílies.

Aquesta cohesió social és i serà 
clau perquè la recuperació econòmi-
ca s’acceleri com més aviat millor.

No ens podem deixar tancar en el 
túnel estret de la retallada a cegues.
Exigim sensibilitat vers els proble-
mes reals de la ciutadania, visió d’Es-
tat per a les polítiques socials i, tam-
bé, intel·ligència econòmica.

Per això vull dir que nosaltres se-
guim disposats a plantejar una re-
forma, però formulant una anàlisi 
seriosa, fonamentant un debat am-
pli i, finalment, exposant un rumb 
clar. Perquè hi ha una sortida en po-
sitiu. H
President del grup socialdemòcrata

Torn de paraula

Sr. Espot, jo sí que vull un debat a Ordino

B
envolgut Sr. Ventura, 

El dia 4 de desem-
bre és un dia molt es-
pecial i important per 
a mi, és especial doncs 

per primera vegada podré votar 
a unes eleccions, i és important 
doncs aquest és el dia on es deci-
dirà part del futur de la meva par-
ròquia, es decidirà quina és la di-
recció que es pren per dirigir Or-
dino.

Des de fa pocs mesos, per sentit 
de responsabilitat i perquè tenia 
ganes de participar en un projec-
te polític, vaig començar a parti-
cipar a les reunions que se cele-
braven a l’Hotel Coma per part 

del grup Convergents d’Ordino. 
La veritat es que, des del pri-

mer dia, sempre m’he sentit molt 
còmoda assistint a aquestes reu-
nions. Es tracta d’un grup molt 
divers de gent, n’hi ha de joves 
com jo, d’altres que ronden la 
trentena i també alguns «quaren-
tons o cinquentons», però allà ni 
mana només algú ni ningú me-
nysté a cap persona, la realitat 
és que es tracta d’un grup obert 
i plural, que necessita i demana 
el suport i consens de tothom per 
tal de dirigir la parròquia, i on 
pots sentir que s’escolten les te-
ves propostes, que es valoren i 
analitzen amb cura. 

Quan miro alguns cops la tele-
visió i veig el que passa a Espanya, 
em fa fins i tot vergonya i m’ale-
gro de la sort que tinc de viure en 
un país com Andorra, en una par-
ròquia com la d’Ordino on tot-
hom ens coneixem, on la política 

tenc que ho és per a molts dels 
ciutadans d’Ordino, que els nos-
tres dirigents ens escoltin i que 
les nostres propostes siguin al-
menys preses en consideració; és 
important saber per què es fan 
les coses d’una o altra forma i és 
important que sobretot qui les fa, 
pugui explicar-nos per què es fa i 
com ho fa.

Aquests són principalment els 
motius pels quals m’he decidit a 
escriure aquest línies, doncs no 
entenc per què vostè, el nostre ac-
tual cònsol, el Sr. Ventura Espot, 
candidat a la reelecció, es nega a 
participar en un debat a la parrò-
quia d’Ordino amb els avui altres 
dos candidats a cònsols per tal 
que pugui respondre totes aque-
lles qüestions, relacionades amb 
la gestió que aquest Comú ha re-
alitzat durant els darrers qua-
si quatre anys, i explicar-nos les 
propostes per als propers quatre 

anys.
Preguntes que seran realitza-

des pels candidats a cònsols, qui 
transmetran mitjançant la seva 
veu, les inquietuds de moltes per-
sones d’Ordino. 

Crec que els ciutadans de la 
parròquia ens mereixem aquest 
debat, i que vostè, el nostre còn-
sol, per sentit de responsabilitat 
envers nosaltres, ha d’assistir-hi. 
Crec que tots tenim dret a saber 
per què s’han fet les coses d’una 
o altra manera, per què s’ha gesti-
onat la nostra parròquia seguint 
uns camins o altres abans que el 
dia 4 de desembre exercim el nos-
tre dret a votar el candidat que, 
per programa, experiència o cre-
ença personal, decidim que hem 
de votar. No caiguem si us plau 
en la política dels altres, no per-
meteu que persones joves com jo 
ens desencisem i pensem que la 
política és cosa d’extraterrestres. 

Una cordial salutació, i espero 
poder parlar amb vostè el dia del 
debat. H
Membre de Convergents d’Ordino

és molt més pròxima i d’una ma-
nera o altra hi pots participar, i 
no és només un tema de quatre 
extraterrestres.

Es important per a mi, com en-


